
5805 27/1 88: 1. beh. af f. 1.1. vedr. en realrenteafgift af visse pensionskapitaler m.v. 5806 
[Skrumsager Skau] 

realrenteafgift. Det er vigtigt, at der er åbnet for 
strukturudviklingen, således at der ikke skatte- 
mæssigt opstår nogle ulemper, og forslaget, 
som det foreligger, er nogenlunde neutralt. 

Aase Olesen (RV): 
Det Radikale Venstre kan tilslutte sig forsla- 

get om at ændre loven om realrenteafgift på 
langt de fleste af de punkter, der er nævnt i for- 
slaget -  jeg skal ikke gentage dem her. Vi har 
lidt problemer med et enkelt punkt, nemlig det 
om ophævelse af visse samejeforhold. Det vil vi 
gerne se på i udvalget. 

Bente Juncker (CD): 
Centrum-Demokraterne kan tilslutte sig alle 

de ændringer, der er foreslået i dette lovforslag. 

Glistrup (FP): 
Det er nu snart fem måneder siden, skattemi- 

nisteren tiltrådte, og det var jo med nogle bom- 
bastiske erklæringer om, at nu skulle han finde 
frem til de steder i skattelovgivningen, der 
trængte til forenkling og til at gøres mere for- 
ståelige: Det er ikke mærkeligt, at manges tan- 
ker rietop gik i retning af realrenteafgiften, for 
her var der virkelig en missionsmark for en 
skatteminister med det program. Bevares, nu 
begynder man, altså at gøre loven lidt bedre, 
end den er, og det skal vi da hilse med tilfreds- 
hed, men der er mange andre ting i denne lov, 
som trænger til både at blive forenklet og at bli- 
ve gjort mere umiddelbart tilgængelige for de 
mennesker, det drejer sig om. 

Næstefter at anbefale de forslag, der er frem- 
sat, vil jeg gerne høre, om skatteministeren har 
mere på lager til at forbedre realrenteafglftslo- 
ven. Det her er godt begyndt, men det er langt- 
fra halvt fuldendt. 

Glønborg (KRF): 
Også Kristeligt Folkeparti hilser dette lov- 

forslag velkommen. Det er rart, at vi løbende 
kan tilpasse regler, sådan at de ikke hindrer for- 
nuftig udvikling på området. 

Preben Møller Hansen (FK): 
Selv om Fælles Kurs har den principielle 

holdning til pengeindustrien, at den skål natio- 
naliseres, må vi erkende, at vi er positivt indstil- 
let over for det lovforslag, der her er fremsat. Vi 

har de samme bemærkninger, som SF havde, 
og vi forventer, at man under udvalgsarbejdet 
vil få belyst spørgsmålene vedrørende sameje- 
og ejendomsforhold. 

Skatteministeren (Fogh Rasmussen): 
Jeg skal indskrænke mig til at takke ordfører- 

ne for den meget brede tilslutning til lovforsla- 
get. \  ' 

På hr. Glistrups spørgsmål skal jeg svare, at 
regeringen har ingen aktuelle planer om andre 
ændringer af loven om en realrenteafgift. 

Hermed sluttede forhandlingen. 

Afstemning 

Lovforslagets overgang til anden behandling 
vedtoges uden afstemning. 

Formanden: 
Jeg foreslår, at lovforslaget henvises til Skat- 

te- og Afgiftsudvalget. Hvis ingen gør indsigel- 
se mod dette forslag, betragter jeg det som ved- 
taget. (Ophold). Det er vedtaget. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

4) Førstebehandling af  lovforslag nr. L 165: 
Forslag til lov om ændring af  lov om beskat- 

ning ved fusion af  aktieselskaber m.v. (Sparekas- 
sers omdannelse til aktieselskaber). 

Af skatteministeren (Fogh Rasmussen). 
(Fremsat 14/1 88). 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Forhandling 

Stavad (S): 
Dette forslag tager jo stilling til den skatte- 

mæssige behandling ved omdannelse af spare- 
kasser til aktieselskaber, og det vil sige, at det er 
en følgelov i forhold til det lovforslag, som alle- 
rede ligger i Folketingets Erhvervsudvalg. Det- 
te forslags gang igennem udvalget og Tinget vil 
som følge deraf være fuldstændig afhængig af, 
hvordan det kommer til at gå i Erhvervsudval- 
get med det forslag, som ligger dér. Det er klart, 
at hvis man dér vedtager forslaget i den form, 
det er fremsat i af industriministeren, eller i det 
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hele taget åbner mulighed for en sådan omdan- 
nelse, så kræver det ændringer i skattelovgiv- 
ningen. 

Vi vil altså fuldstændig afvente og se, hvad 
der kommer til at ske i Erhvervsudvalget, og så 
få det her forslag til at følge industriministerens 
forslags videre gang. 

Aagaard (KF): 
Vi kan give støtte til dette forslag, da det jo er 

et nødvendigt forslag med baggrund i det, hr. 
Stavad allerede har nævnt: industriministerens 
forslag om ændring af bank- og sparekasselo- 
ven. Bliver det gennemført som foreslået, er 
dette et fornuftigt forslag, hvor den væsentlig- 
ste ændring er, at fremtidige fusioner og om- 
lægninger inden for sparekassesektoren ikke 
vil udløse nogen likvidationsbeskatning af en 
ophørende sparekasse. 

Vi er enige i, at det nødvendigvis må følge be- 
handlingen af forslaget i Erhvervsudvalget, 
men vi ser gerne, at vi får disse to forslag bragt 
på plads samtidig. 

Jens Thoft (SF): 
Jeg kan helt tilslutte mig den socialdemokra- 

tiske ordfører. SF har præcis de samme reserva- 
tioner. Sagen må afhænge af, hvad der sker 
med forslaget i Erhvervsudvalget, men det skal 
ikke være nogen hemmelighed, at skattefri om- 
dannelse ikke er vores kop te. 

Skrumsager Skau (V): 
Som det allerede er nævnt, er det her et følge- 

lovforslag, som hægter sig på lovforslag nr. 
L 86, som omhandler ændring af anden lovgiv- 
ning, således at sparekasser kan omdannes til 
aktieselskaber. Det er klart, at de to ting hænger 
sammen, og at de må følge hinanden i de to for- 
skellige udvalg. Lovforslaget som sådant kan 
Venstre støtte. 

Aase Olesen (RV): 
Jeg kan i lighed med de foregående ordførere 

give tilsagn om positiv medvirken til dette for- 
slags gennemførelse, såfremt man får gennem- 
ført lovforslag nr. L 86 i Erhvervsudvalget. 

Da det forslag var til behandling i Folketin- 
, get, havde vi nogle bemærkninger, og vi forud- 
så, at der ville gå nogen tid i Erhvervsudvalget, 
inden man kom igennem. Vi må altså afvente 
og se, hvordan lovforslag nr. L 86 bliver be- 

handlet i Erhvervsudvalget. Ellers tilslutning til 
dette forslag. 

Bente Juncker (CD): 
Også Centrum-Demokraterne afventer, 

hvad der sker i Erhvervsudvalget, men ellers 
I kan vi give tilslutning til lovforslaget. 

Glistrup (FP): 
Alle vi nostalgikere får et stik i hjertet, hver 

gang man vil fjerne sparekassernes særpræg, 
men der er ikke noget at gøre ved det. Vi kan jo 
ikke i 1980'erne traske rundt i 1880'ernes ver- 
den. Derfor giver vi tilslutning til lovforslaget. 

Glønborg (KRF): 
I tillid til, at man i Erhvervsudvalget vil gøre 

det, som er bedst for at fremme den gode tanke, 
som sparekasser stadig er, hilser vi med glæde, 
at man gør sig klar til at foretage de deraf føl- 
gende nødvendige skattemæssige ændringer. 

Skatteministeren (Fogh Rasmussen): 
Jeg vil følge ordførernes gode eksempel og 

indskrænke mig til at takke for den meget brede 
, tilslutning til lovforslaget. 

Hermed sluttede forhandlingen. 

Afstemning 

Lovforslagets overgang til anden behandling 

vedtoges uden afstemning. 

Formanden: 
Jeg foreslår, at lovforslaget henvises til Skat- 

te- og Afgiftsudvalget. Hvis ingen gør indsigel- 
se mod dette forslag, betragter jeg det som ved- 
taget. (Ophold). Det er vedtaget. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

5) Første behandling af  lovforslag nr. L 166: 
Forslag tillov om ændring af aktieafgiftsloven. , 
Af skatteministeren (Fogh Rasmussen). 
(Fremsat 14/1 88). 

Lovforslaget sattes til forhandling , , ' 


